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J ALGEDUCNE VERDZDI GINGSHAAD 

Nr. 2157 

van d -u ---- ---- 
Verdedigingsraad, inzake de verdediging van Nederlands- 
Nieuw-Guinea, gehouden op het Kabinet van de Minister- 
President op donderdag 19 juni 1958 te 15.00 uur 

van de bespreking van de ministers, leden van de Algemene 
Verdedigingsraad, inzake de verdediging van Nederlands- 
Nieuw-Guinea, gehouden op het Kabinet van de Minister- 
President op donderdag 19 juni 1958 te 15.00 uur 

Aanwezig : 

De Minister-president, hlinister van Algemene Zaken, 

Mro A.A,M.. Struycken, Vice-Minister-President, Minister van 

Mr. G.Ph. Helders, Minister van Zaken Overzee, 
H . J .  Hofstra, hiinister van Financiën, 
h l r .  J.M,A.H. Luns, 1"Iinister van Buitenlandse Zaken, ~ 

Ir. C. Staf, Minister van Oorlog en van Marine, 

D r s .  E.H. van der Beugel , Staatssecretaris van Buitenland- 
Vice-Admiraal H. C. W e  Moorman, staatssecretaris van Narine en 

Mr. O.V;I,S. Josephus Jitta, Secretaris. 

Voorzitter , 
Binnenlandse Zaken, Bezitsvorming en Publiekrechtelijke 
Bedrijfsorganisatie, 

se Zaken, 

De Ninister-President verzoekt één van de minis- 
ters, die des ochtends hebben deelgenomen aan een bespreking 
met de Kamercommissies voor Euitenlandse Zaken, voor Defen- 
sie en voor Overzeese Rijksdelen een overzicht van het ver- 
l o o p  van deze bespreking te geven. Minister Luns deelt mede, 
de bespreking te hebben ingeleid met een uiteenzetting over 
de politieke aspecten. Bij verschillende bondgenoten heeft 
de minister een zekere ongerustheid ten aanzien van de ont- 
wikkeling rondom Nieuw-Guinea kunnen constateren; voor de 
eerste maal in april j.1.L In de Verenigde Staten is men 
thans bezig met een llassessmentll van de mogelijkheden van 
een Indonesische aanval. Als zijn mening heeft de minister 
uiteengezet, dat Nederland in Nieuw-Guinea een militaire 
taak heeft, waarvan de omvang beperkt wordt door de beschik- 
bare middelen, daarbij rekening houdend met verplichtingen 
in andere gebieden,, In zoverre is de Nederlandse positie ver- 
gelijkbaar met die van dngeland en Frankrijk, die ook een ze- 
kere beperking van hun verplichtingen buiten het metropoli- 
taar. ,;ebied moeten aanvaarden. Spreker heeft de indruk, dat 
dit in Australië en door de Verenigde Staten ook duidelijk 
is begr el, en o 

Vervolgens heeft minister Staf een nadere uiteen- 
zetting gegeven van de militaire aspecten, daarbij ook mel- 
ding makend van de voorgenomen oprichting van een Papoea- 
bataljon. Tenslotte deed minister Helders enige mededelingen 
over het moreel van de autochthone bevolking en haar bereid- 

- 

- 2 -  1 tijdens zijn gesprek met Dulles. 
_I_L_...----- -- 

_. 

Kenmerk: AVR no 2157 Zeer Geheim.
© NA, archief van de Ministerraad en onderraden1781
http://resources.huygens.knaw.nl/indonesischebetrekkingen1945-1969/Nederlands-indonesischeBetrekkingen1950-1963/Document/22494



dat de meningen van de Kamerleden op een aantal punten be- 
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van de mariniers op Nieuw-Guinea, doch economischer ware, 

men. Deze zou dan op Biak bijeen gehouden moeten worden. 
Spreker's voorstel is, voor deze versterking in totaal 400 
man beschikbaar te stellen, voorlopig voor de duur van 6 à 
9 maanden of desnoods een jadr9 waarbij de Chefs van Staven 
zouden kunnen nagaan uit welke onderdelen deze zouden moeten 

hiertoe een eenheid uit de parate strijdkrachten te bestem- 1 

----"-- -- 
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heid tot participatie aan de verdediging van het eigen grond- 
gebied. 

i 
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worden gerecruteerd. Daarnaast staat dan de oprichting van 
een Papoea-bataljon. Spreker hecht niet zozeer aan de ge- 
vechtswaarde daarvan, maar is van oordeel, dat hieraan, in 
het licht van de politieke situatie niet is te ontkomen. 

Met deze aanvulling zal men voldoende uitgerust 
zijn tegen acties van beperkte omvang; er is echter nog een 
tussenvorm tussen deze opzet en wat nodig zou zijn voor een 
"all-out war". Spreker stelt voor zich voorlopig tot de door 
hem genoemde voorzieningen te beperken en inmiddels na te 
gaan of er nog een extra oorlogsschip heengezonden zou kun- 
nen worden,, 

Staatssecretaris Van der Beugel onderscheidt aan 
de situatie twee kanten: 
a, de bedreiging van de veiligheid van Nieuw-Guinea en F. het minimum van de maatregelen, die wij daartegenover 

ze l f  kunnen nemen. 

Naar spreker's oordeel hebben T:vij vooral rekening te houden 
met invasiepogingen over zee. Is het daarom - aldus vraagt 
hij zich af - niet wenselijk, juist ook in het kader van 
onze besprekingen met de Verenigde Staten, de aanwezige 
maritieme middelen met één oorlogsbodem te versterken ? 

"all-out war'' is uitgeschakeld, Dat inderdaad aanvallen met 
straalvliegtuigen achterwege zullen blijven, is intussen 
niet zeker, maar zal bij gebreke aan een alternatief buiten 
beschouwing moeten blijven. Wat de intern-politieke situatie 
betreft is spreker's indruk, dat de Papoea-bevolking zich 
tot voor kort duidelijk distancieerde van R.1.-agitaties. 
In de laatste tijd zijn er echter aanwijzingen binnengeko- 
men9 dat sommige elementen hie;: met meer symphatie tegenover 
beginnen te staan. Hieraan zal men iets moeten doen en in 
dit verband denkt spreker aan een para-militaire Papoea- 
eenheid (in de naam waarvan het woord militair zal moeten 
worden vermeden), ten laste van de begroting van het gebieds- 
deel Nieuw-Guinea zelf. Een dergelijke eenheid zou nuttige 
diensten bij gidsen- en dergelijk werk kunnen bewijzen. 

De minister-president acht de politieke kant, en 
dan in het bijzonder het gesprek met Australië en de Verenig- 
de Staten zeer belangrijk. Ten aanzien van de Verenigde Sta- 
ten zal duidelijk moeten worden gesteld, dat een aanvullen- 
de inspanning op Nieuw-Guinea ten laste van onze NATO-effort 
zal komen. Veel onheil zal kunnen worden voorkomen, als 
de Verenigde Staten van den aanvang af een duidelijk stand- 
punt innemen ten opzichte van mogelijk agressieve bedoelin- 
gen van Indonesië. 

band met de recente Amerikaanse leveranties, aan Djuanda de 
eis gesteld is, publiekelijk te verklaren, dat geen aanval 
tegen Nederlands-Nieuw-Guinea zal worden ondernomen. 

oude Papoea-bataljon moest worden opgeheven in verband met 
de zware financiële lasten, voortvloeiend uit de financiële 
gelijkstelling van Zuropees en inheems personeel. Nu kan men 
wel bepalen, dat deze gelijkstelling er in de toekomst niet 
meer zal zijn, maar de aandrang om daartoe alsnog te gera- 
ken, zal stellig niet uitblijven. Daarom is destijds gezegd, 
dat aan een dergelijke eenhddniet meer een militair doch een 
potentieel karakter z a l  moeten worden gegeven. Spreker 
hecht er sterk aan, dat hieraan zal worden vastgehouden. 

Minister Helders zegt, dat de conceptie van een 

Minister Luns wijst erop, dat thans reeds, in ver- - 

De minister-president herinnert eraan, dat het 
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Minister Luns - zou deze eenheid willen vergelijken 
met de destijds door hem op Australisch-Nieuw-Guinea ge- 
inspecteerde Fapoean Constabulary, die ook niet dezelfde 
salariëring als het blanke personeel ontvangt en waarmee het 
door ons op te richten onderdeel een uitwisseling zal moeten 
onderhouden. De moeilijkheid is, ddt ùe Papoea zelf uitdruk- 
kelijk wel militair wenst te zijn. 

altijd beginnen met de naam; dgarna volgen de eisen. 

karakter en stelt zich voor het zo in te richten, dat degenen, 
die gedurende drie jaren goed bij het nieuw op te richten 
corps hebben gediend, kans maken te worden aangesteld in een 
kaderfynctie bij de mobiele politie. Een dergelijke opzet 
ondervangt van huis uit ongewenste salarisontwikkelingen. 

De minister-president zegt, dat,nadat deze kwestie 
zal zijn opgelost, nog zal moeten worden voorzien in de uit- 
zending van 400 militairen uit Nederland. Dit zal een kost- 
bare aangelegenheid zijn (stadtssecretaris Moorman taxeert 
de kosten van tramport op f. 3250 per man, uit en thuis), 
en het lijkt in het Geheel van de door minister Staf genoem- 
de plannen niet een direct beslissend element. Spreker stemt 
wel in met een extra bescherming van Biak; wat men wil uit- 
zenden zal dus daar moeten worden geconcentreerd. Tenslotte 
wil spreker de ook in de ministerraad reeds gestelde vraag 
herhalen, of niet, ter versterking van het potentieel in 
Nieuw-Guinea zo nodig de Karel .Doorman daarheen gezonden 
kan worden. 

ling van het concept van een "all-out wartt aanvallen met 
straaljagers en straalbommenwerpers niet meer in de planning 
zullen worden verdisconteerd. Niettemin beschikt Indonesië 
thans over moderne jagers en bommenwerpers. Voorts zijn er 
aanwijzingen, dat, ondanks de tegenkanting van Generaal Nasu- 
tion, weer oudstrijders in de Indonesische strijdkrachten 
worden opgenomen, wat een versterking van h e t  communistische 
element betekent. De versterking van de Indonesische strijd- 
krachten en de politieke ontwikkeling, waarover spreker zo- 
juist heeft gesproken, tendeert naar een verstoring van het 
evenwicht en brooddronkenheid, als gevolg van successen op 
de Minahassa en bij l'ienado zou dit verder in de hand kunnen 
werken. Spreker heeft begrip v o o r  de kostenfactor en juicht 
de voorstel.len van de minister voor Defensie toe. De Chefs 
van Staven hechten echter veel aan luchtoverwicht en terecht. 
Er is al gezegd, dat dit kostbaar zal zijn; niettemin zou 
spreker willen overwegen hoe hierin alsnog zou kunnen worden 
voorzien. Voorziening van het vliegveld Biak met waarnemings- 
en directie-apparatuur is daartoe een allereerste vereiste. 
Zonder deze organen zijn de moderne vliegtuigen waardeloos. 
Men zou de Karel Doorman naar Nieuw-Guinea kunnen zenden ter 
versterking van onze positie in de lucht. Dit schip verte- 
genwoordigt echter een NATO-commitment en zou,  ook in ver- 
band met de noodzakelijke aflossing en roulering, slechts 
beperkte tijd, b,v. 6 maanden, daar kunnen blijven. Geduren- 
de deze 6 maanden zou men hiervoor dan een permanente oplos- 
sing kunnen voorbereiden. 

Spreker wadrschuwt tegen opneming Vdn Papoea's in 
het leger. Dit zou het begin zijn van een tweede KNIL en, 
gezien de eigenschappen van de Papoea als SOldaaYT", een een- 
heid van twijfelachtige betrouwbaarheid. Dit laatste is bij 

De minister-president antwoordt, dat deze zaken 

Minister Helders hecht ook aan het niet-militaire 

Staatssecretaris Moorman zegt, dat met uitschake- 
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h e t  gezamenlijk opt reden  met de m a r i n i e r s  b i j  de Wisselmeren 
wel d u i d e l i j k  gebleken. De Papoea 's  p l a c h t e n  he t  tegenvuur 
n ie t  af t e  wachten. 

De min i s t e r -p res iden t  w i l  a ls  ui tgangspwit  voor de 
planning de s i t u a t i e  nemen, z o a l s  d i e  z i c h  l aa t  aanz ien  op 
d i t  ogenbl ik .  Deze maakt he t  nog n i e t  noodzakel i jk  met aan- 
v a l l e n  van s t r a a l j a g e r s  en bommenwerpers rekening  t e  houden. 
Zou d i t  i n  een l a t e r  stadium wel n o d i g  z i j n ,  dan z a l  de plan- 
ning aan d i e  ontwikkel ing moeten worden aangepast.  

ove r l eg  met h e t  C o m m d e r  Verenigde Chefs van Staven ge- 
voerd w o r d t ,  de p o l i t i e k e  b e s l i s s i n g  vaststaat .  Inderdaad zou 
h e t  zenden van de Doorman v e e l  kunnen voorkomen, maar d i t  
h e e f t ,  i n  verband met de beperk te  t i j d  gedurende welke deze 
i n  Nieuw-Guinea zou kunnen b l i j v e n ,  ve rde re  consequent ies .  
Spreker houdt vast aan  de u i t zend ing  van 400 man; h e t  Papoea- 
b a t a l j o n  i s  e r  nog n i e t  en de format ie  ervan z a l  t i j d  kosten.  
Het zenden van een e x t r a  s c h i p  boven de d r i e  oorlogsbodems 
d i e  e r  t h a n s  r eeds  z i j n ,  l e i d t  t o t  een o v e r b e l a s t i n g  van de 
h a v e n f a c i l i t e i t e n .  Als de s i t u a t i e  e r n s t i g e r  zou worden zou 
men op e l k  gewenst ogenbl ik  a l snog  een marine-eenheid kunnen 
zenden. Bovendien z i j n  e r  twee mariniers-eenheuen gereed om 
d i r e c t  t e  worden ingevlogen. Wat thans  w o r d t  voorges te ld  i s  
een minimum, maar n i e t  zonder e f f e c t .  

Min i s t e r  H o f s t r a  vraagt z i c h  af o f ,  a l s  n i e t  wordt 
rekening  gehouden met de mogel i jkheid van een "a l l -ou t  w a r " ,  
de v e r b e t e r i n g  van de u i t r u s t i n g  van h e t  v l i e g v e l d  Biak wel 
noodzakel i jk  i s .  A l l e s  w a t  op Nieuw-Guinea w o r d t  ondernomen 
z a l  immers t e n  l a s t e  van onze defensie-inspanning e l d e r s  gaan, 
Verder v r a a g t  de m i n i s t e r ,  welke v o o r s t e l l i n g  w i j  ons moeten 
maken van eventue le  i n f i l t r a t i e s  en van hun omvang. 

Min i s t e r  Staf meent, d a t  i n f i l t r a t i e p o g i n g e n  op 
z i c h z e l f ,  evenals  i n  h e t  ve r l eden  beperk t  z u l l e n  b l i j v e n ,  
maar ze kunnen o v e r a l  plaatshebben en e r  kunnen meerdere t e -  
g e l i  j k e r t i  j d  komen. 

Iì l inister Luns w i l  nogmaals de nadruk leggen  op de 
p o l i t i e k e  aspecten.=el A u s t r a l i ë  a l s  de Verenigde S t a t e n  
hebben de v e r o n d e r s t e l l i n g  uitgesproken.,  d a t  Mederland de 
p r a c t i s c h e  consequent ies  u i t  z i j n  Nieuw-Guineabeleid h e e f t  
getrokken en z a l  t rekken.  Hierop h e e f t  de m i n i s t e r  beves t i -  
gend geantwoord met d ien  ve r s t ande ,  d a t  d i t  t e n  k o s t e  van 
onze inspanning i n  Europa kan gaan en d a t  dus daar ve rde re  
s t e u n  nodig i s .  

Min i s t e r  Helders i s  van oordee l ,  d a t  h e t ,  gez i en  
de afstand t u s s e n  Nederland en Nieuw-Guinea noodzakel i jk  i s  
op A u s t r a l i ë  t e  kunnen rekenen. Daartoe i s  nodig,  d a t  w i j  h e t  
r e d e l i j k e  z e l f  doen en d i t  z a l  dan ook de  basis vormen v o o r  
een gesprek van m i n i s t e r  Luns met A u s t r a l i ë .  In de tweede 
p l a a t s  z a l  i e t s  meer aandacht aan de i n t e r n e  s i t u a t i e  moeten 
worden gegeven; h e t  moet dus mogelijk z i j n  op v e r s c h i l l e n d e  
c e n t r a  e n i g  mi l i ta i r  p o t e n t i e e l  t e  handhaven. 

komen op de verdediging van de lange  en kwetsbare k u s t l i j n  
van Nieuw-Guinea, waartoe he t  zenden van een e x t r a  s c h i p ,  
b.v. een moderne j a g e r ,  hem aangewezen voorkomt. 

Min i s t e r  Luns s l u i t  z i c h  h i e r b i j  aan en a c h t  d i t  
v o o r s t e l  b e t e r  dan he t  zenden van de Doorman, d i e  immers 
s l e c h t s  beperk te  t i j d  kan b l i j v e n ,  waarna Wij weer O P  de oude 
situatie zouden -terugvallen. 

Mini s t e r  S t a f  a c h t  h e t  nodig d a t ,  v o o r d a t  ve rde r  

- 

S t a a t s s e c r e t a r i s  Van der Beugel w i l  nog eens te rug-  
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Staatssecretaris Moorman wijst dit af op krijgs- 
kundige gronden en is van oordeel, dat niet moet worden on- 
derschat, wat wij thans reeds aan maritiem potentieel aanwe- 
zig hebben. Het effect daarvan is in enkele jaren verveel- 
vuldigd. 

Minister Staf voegt hieraan toe, dat de Chefs van - 
Staven, die aan de verdediging van Nieuw-Guinea werkelijk 
geen beperkte eisen stellen, op het punt van de maritieme 
middelen de drie thans aanwezige schepen voldoende achten. 

Minister Struycken zou het zenden van een extra 
schip, politiek gezien, .*-en goed gebaar achten, maar essen, 
tieel is, dat het vliegveld Biak klaar is om de straalvlieg- 
tuigen, van waar dan ook, te kunnen ontvangen. Dit wordt door 
staatssecretaris Moorman bevestigd. 

Minister Luns  zegt, dat voor hem steeds voorop ge- 
staan heeft, dat wij ons op het punt Nieuw-Guinea beperkin- 
gen moeten opleggen en dat wij geen lasten moeten dragen, 
waarvoor veeleer andere landen zouden behoren op te komen. 
Hij betreurt echter, dat op het gebied van de maritieme mid- 
delen de i-larine niet meer kan doen. Vat het politieke aspect 
betreft vestigt de minister er nog de aandacht op, dat Indo- 
nesië er belang bij zou kunnen hebben een zwaar incident te 
veroorzaken, om aldus entree bij de Verenigde Naties te ver- 
krijgen en de behandeling aldaar te forceren. Juist daarom 
zal een dergelijk incident onmiddellijk door ons moeten kun- 
nen worden opgevangen. 

Stadtssecretaris Noorman herinnert eraan, dat de 
maritieme middelen in 6 maanden verdrievoudigd zijn. 

- 

Concluderend stelt de minister-president VOOT, dat 
de minister en de’ staatssecretaris van Marine hun conclusies 
uit de thans gehouden bespreking formuleren in een concreet 
voorstel aan de ministerraad. Daarin zal dan ook aandacht 
moeten worden gegeven aan de financiële aspecten, 

De vergadering besluit aldus. - 
Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter 

de bijeenkomst. 

De Secretaris, 

24 juni 1958 
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